

## اتحاد الغرف العربية يشارك في أعمال المنتدى العربي للسياحة الهيسرة للأشخاص ذوي الإعاقة في تونس: قيوة السوق العالمية للسياحة الهيسرة 200 مليار دولار سنويا والسياح من كبار السن وذوي الإعاقة ينفقون 30 في المئة أكثر من السياح العاديين

الإعفاءات الضريبية، وتسهيل الإجراءات الإدارية، وتقديم القروض الميسرة للمشاريع السياحية المبتكرة. وبالتالي فإن هذا التعاون بين القطاعين العام والخاص يمكن أن يخلق بيئة جاذبة للإستثمار ويؤدي إلى نمو سريع ومستدام في هذا المجال. فعلى سبيل المثال، تشير تقارير حديثة إلى أن السوق العالمية للسياحة الهيسرة تقدر قيمتها بنحو 200 مليار دولار سنويا، وأن السياح من كبار السن وذوي الإعاقة ينفقون ما يقارب 30 في المئة أكثر من السياح العاديين بسبب احتياجاتهم الخاصة. مما يعني أن الإستثمار في هذا القطاع يمكن أن يدر عوائد اقتصادية كبيرة.

ونوه المؤدب في مداخلته إلى أهمية أن يكون الابتكار في صميم خططنا المستقبلية. وفي هذا المجال يمكن للقطاع الخاص دعم رواد الأعمال الذين يقدمون أفكارا مبتكرة في مجال السياحة

الشاملة، مثل تطوير تطبيقات ذكية أو خدمات متخصصة. وبالتالي فإن الإستثمار في هؤلاء الشباب المبدعين يعزز من قدراتنا على تقديم تجربة سياحية متكاملة للجميع.

ولفت إلى أننا في إطار جهودنا كاتحاد الغرف العربية سنعمل على توفير منصة للتعاون بين جميع الدول العربية، حيث ندرك تماما أن بعض الدول قد تكون قطعت أشواطاً، في حين أن دولاً أخرى لا تزال في بداية رحلتها في مجال السياحة الميسرة، ومن هنا نحن في الاتحاد مستعدون لتسهيل مشاركة هذه التجارب الناجحة ونقل المعرفة والخبرات من أجل ضمان أن جميع الدول العربية ستستفيد من أفضل الممارسات والتقنيات، بما يسهم في تعزيز التوجه نحو سياحة متاحة وميسرة للجميع.

وختم بالقول إننا نؤمن بأن العمل الجماعي والتضامن بين الدول العربية سيقودنا إلى نجاح شامل، يجعل من منطقتنا وجهة سياحية جذابة تلبية احتياجات كل الزوار، فتحقيق رؤية السياحة المتاحة للجميع ليس مجرد حلم بعيد، بل هو هدف واقعي يتطلب تعاوننا وجهودنا المشتركة. والقطاع الخاص العربي يملك من القدرات والموارد ما يمكنه من أن يكون شريكاً فاعلاً في تحقيق هذه الرؤية، لذا لا بد من العمل معا لفتح أبواب السياحة للجميع، ونضمن أن يكون السفر تجربة ممتعة وآمنة لكل إنسان بغض النظر عن احتياجاته وتحدياته.

المصدر (اتحاد الغرف العربية)



شارك اتحاد الغرف العربية في فعاليات المنتدى العربي للسياحة الميسرة للأشخاص ذوي الإعاقة، الذي عقد في تونس عاصمة الجمهورية التونسية خلال الفترة 20-21 نوفمبر 2024. وذلك بمشاركة وحضور معالي وزير الشؤون الاجتماعية بالجمهورية التونسية السيد عصام الأحمر، ومعالي وزير السياحة بالجمهورية التونسية السيد سفيان تقيّة، وسعادة الوزير المفوض طارق النابلسي، مدير إدارة التنمية والسياسات الاجتماعية في جامعة الدول العربية، إضافة إلى حشد من الوزراء والمسؤولين الحكوميين في البلدان العربية.

وكان لاتحاد الغرف العربية مداخلة في جلسة العمل الثالثة التي عقدت بعنوان: "دور القطاع الخاص لدعم السياحة الميسرة"، ألقاها مدير عام الاتحاد التونسي للصناعة والتجارة والصناعات التقليدية مراد المؤدب، وذلك نيابة عن

رئيس اتحاد الغرف العربية رئيس الاتحاد التونسي للصناعة والتجارة والصناعات التقليدية السيد سمير ماجول.

ونوه المؤدب في مداخلته إلى أنه عندما نتحدث عن هذا النوع من السياحة فإننا لا نتحدث فقط عن مسؤولية اجتماعية، بل عن استثمار استراتيجي يساهم في دفع عجلة النمو الاقتصادي وتحقيق التنمية المستدامة. مؤكداً أن القطاع الخاص العربي لديه إمكانيات هائلة لدعم وتعزيز السياحة الشاملة. معتبرا أن السياحة المستدامة تعتمد على بنية تحتية ميسرة تلبي احتياجات جميع السياح، بما في ذلك كبار السن وذوي الإعاقة. ولأجل ذلك يجب أن تتوجه استثماراتنا نحو تطوير الفنادق والمنتجعات والمرافق السياحية لتصبح أكثر شمولية. كما يمكن للقطاع الخاص أن يلعب دوراً محورياً عبر تسخير التكنولوجيا لدعم السياحة، فنحن نعيش في عصر التكنولوجيا، حيث يمكن لتطبيقات الهاتف الذكي أن توفر إرشادات صوتية، وخدمات حجز ميسرة، وخرائط تفاعلية للأماكن السياحية.

ورأى أن نجاح السياحة الشاملة لا يعتمد فقط على البنية التحتية والتكنولوجيا، بل على العنصر البشري، ومن هنا تأتي أهمية تدريب العاملين في قطاع السياحة ليكونوا على دراية كاملة باحتياجات الزوار من كبار السن وذوي الإعاقة.

مشدداً على أنه لكي ينجح القطاع الخاص في تحقيق هذه الرؤية، لا بد من وجود دعم وتشجيع من الحكومات، حيث يجب على الحكومات العربية توفير حوافز استثمارية لتشجيع وتطوير السياحة الشاملة مثل

## The Union of Arab Chambers Participates in the Arab Forum for Accessible Tourism for People with Disabilities in

### Tunisia: The Value of the Global Market for Accessible Tourism Is \$200 Billion Annually, Elderly and Disabled Tourists Spend 30 Percent More Than Regular Tourists

The Union of Arab Chambers participated in the activities of the Arab Forum for Accessible Tourism for Persons with Disabilities, which was held in Tunis, the capital of the Republic of Tunisia, during the period 20-21 November 2024. With the participation and presence of His Excellency the Minister of Social Affairs of the Republic of Tunisia, Mr. Essam Al-Ahmar, His Excellency the Minister of Tourism of the Republic of Tunisia, Mr. Sofiane Taqia, His Excellency Minister Plenipotentiary Tarek Nabulsi, Director of the Department of Development and Social Policies at the League of Arab States, in addition to a crowd of ministers and government officials in Arab countries.

The Union of Arab Chambers had an intervention in the third working session entitled: "The role of the private sector to support accessible tourism", delivered by the Director General of the Tunisian Union of Industry, Commerce and Handicrafts, Mourad Meddeb, on behalf of the President of the Union of Arab Chambers, President of the Tunisian Union of Industry, Commerce, and Handicrafts, Mr. Samir Majoul.

In his intervention, Meddeb noted that when we talk about this type of tourism, we are not only talking about social responsibility but rather a strategic investment that contributes to advancing economic growth and achieving sustainable development. He stressed that the Arab private sector has huge potential to support and promote inclusive tourism. He considered that sustainable tourism depends on an accessible infrastructure that meets the needs of all tourists, including the elderly and people with disabilities. To this end, our investments must be directed towards the development of hotels, resorts, and tourism facilities to become more inclusive. The private sector can also play a pivotal role by harnessing technology to support tourism, as we live in an age of technology, where smartphone applications can provide voice guidance, easy booking services, and interactive maps of tourist destinations.

He believed that the success of inclusive tourism depends not only on infrastructure and technology but on the human element, hence the importance of training workers in the tourism sector to be fully aware of the needs of elderly and disabled visitors.

He stressed that in order for the private sector to succeed in achieving this vision, there must be support and encouragement from governments, as Arab governments



must provide investment incentives to encourage and develop inclusive tourism such as tax exemptions, facilitating administrative procedures, and providing soft loans for innovative tourism projects. Thus, this cooperation between the public and private sectors can create an attractive environment for investment and lead to rapid and sustainable growth in this field. For example, recent reports suggest that the global market for accessible tourism is valued at around 200 billion annually, and elderly and disabled tourists spend nearly 30 percent more than regular tourists because of their special needs. This means that investment in this sector can generate significant economic returns.

In his intervention, Meddeb noted the importance of making innovation at the heart of our future plans. In this area, the private sector can support entrepreneurs who offer innovative ideas in the field of inclusive tourism, such as the development of smart applications or specialized services. Investing in these creative young people enhances our ability to offer an integrated tourism experience for all.

He pointed out that within the framework of our efforts as the Union of Arab Chambers, we will work to provide a platform for cooperation between all Arab countries, as we are fully aware that some countries may have made strides, while others are still at the beginning of their journey in the field of accessible tourism, and from here we in the Union are ready to facilitate the sharing of these successful experiences and the transfer of knowledge and expertise in order to ensure that all Arab countries will benefit from the best practices and technologies, thus contributing to enhancing the trend towards tourism available and accessible to all.

He concluded by saying that we believe that collective action and solidarity among Arab countries will lead to comprehensive success, making our region an attractive tourist destination that meets the needs of all visitors, as achieving the vision of tourism available to all is not just a distant dream, but a realistic goal that requires our cooperation and joint efforts. The Arab private sector has the capabilities and resources to be an active partner in achieving this vision, so it is necessary to work together to open tourism doors for all and ensure that travel is an enjoyable and safe experience for every human being regardless of his needs and challenges.

**Source (Union of Arab Chambers)**

## ■ بنكويين ترتفع إلى أكثر من 96 ألف دولار للمرة الأولى

ارتفعت عملة بيتكويين إلى أعلى مستوياتها على الإطلاق، اليوم الخميس، لتتجاوز سعر 96 ألف دولار، وفقاً لبيانات "CoinMarketCap". وبلغ سعر العملة 96.63 ألف دولار، في حين بلغت قيمتها السوقية 1.91 تريليون دولار، بعد ارتفاعها بنحو 7.6% آخر 7 أيام.

وكانت العملة قد لامست مستويات 97 ألف دولار في وقت سابق قبل أن تقلص المكاسب. وتأتي ارتفاعات العملة لمستويات تسجلها لأول مرة على الإطلاق بدعم من فوز دونالد ترامب في الانتخابات الرئاسية الأمريكية، ودخول مشرعين مؤيدين للعملة المشفرة إلى الكونغرس، وسط توقعات متزايدة ببلوغها مستويات الـ100 ألف دولار قبل تنصيب ترامب في 20 يناير المقبل.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصريف)



## ■ Bitcoin Rises to More Than \$96K for the First Time

Bitcoin rose to all-time highs on Thursday, surpassing \$96,000, according to CoinMarketCap data. The price of the currency reached \$ 96.63 thousand, while its market value reached \$ 1.91 trillion, after rising by about 7.6% in the last 7 days. The currency had touched \$97,000 earlier before paring gains. The currency's rises to levels recorded for the first time ever, supported by Donald Trump's victory in the US presidential election, and the entry of pro-cryptocurrency lawmakers into Congress, amid growing expectations that it will reach levels of \$ 100,000 before Trump's inauguration on January 20.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

## ■ "موديز" تتوقع استمرار التعافي الاقتصادي في أوروبا والشرق الأوسط وإفريقيا في 2025

توقعت وكالة "موديز"، استمرار التعافي الاقتصادي في منطقة أوروبا والشرق الأوسط وإفريقيا لعام 2025، مع تسارع النمو المتوقع. وبينت الوكالة في تقريرها إلى أن خفض أسعار الفائدة سيقلل تكاليف إعادة التمويل ويدعم المستهلكين ذوي القروض المتغيرة. وبينما ستزدهر قطاعات الدفاع والصناعات الدوائية ومراكز البيانات في أوروبا، ستواجه صناعات السيارات والكيماويات تحديات هيكلية بسبب تراجع القدرة التنافسية في المنطقة.

في المقابل، ستستفيد الشركات في دول الخليج وتركيا وإفريقيا جنوب الصحراء من الظروف الاقتصادية القوية لتعزيز أداؤها المالي.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصريف)



## ■ Moody's Expects Continued Economic Recovery in EMEA in 2025

Moody's expects the EMEA region to continue economic recovery for 2025, with expected growth accelerating. The agency noted in its report that lowering interest rates will reduce refinancing costs and support consumers with variable loans. While Europe's defense, pharmaceuticals, and data center sectors will thrive, the automotive and chemicals industries will face structural challenges due to declining competitiveness in the region.

In turn, companies in the GCC, Turkey, and Sub-Saharan Africa will benefit from strong economic conditions to boost their financial performance.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

## ■ "موديز" تتنبأ بمستقبل التضخم والنمو الاقتصادي في مصر

توقعت وكالة التصنيف الائتماني "موديز" نمو الاقتصاد المصري 5% في العام المالي 2026، لكنها خفضت توقعاتها لمعدلات نمو الاقتصاد للعام المالي الحالي إلى 4%، بحسب تقرير حديث صادر عن الوكالة.

وكشفت "موديز" عن أن متوسط معدل التضخم في مصر سيتراجع العام المالي المقبل إلى 16% مقابل 27.5% في العام المالي الحالي قبل أن يتراجع إلى 13% في 2026. منوهة إلى استقرار الظروف الاقتصادية والتمويلية ما يدعم جودة الائتمان لحكومات وشركات ومؤسسات الأسواق الناشئة خلال عام 2025.

وحزرت مصر سعر صرف عملتها مارس الماضي، لينخفض الجنيه بنسبة تتراوح بين 40 و50%، ووصل سعر الدولار إلى 50 جنيها وقتها.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصريف)



## ■ Moody's Predicts the Future of Inflation and Economic Growth in Egypt

Moody's expects Egypt's economy to grow by 5% in the fiscal year 2026, but lowered its forecast for economic growth rates for the current fiscal year to 4%, according to a recent report by the agency.

Moody's revealed that the average inflation rate in Egypt will decline next fiscal year to 16% from 27.5% in the current fiscal year before declining to 13% in 2026. She pointed to the stability of economic and financing conditions, which supports the quality of credit for emerging market governments, companies, and institutions during 2025.

Egypt liberalized the exchange rate of its currency last March, so that the pound fell by between 40 and 50%, and the dollar reached 50 pounds at the time.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

## ■ ECB: Escalating Trade Tensions Increase Risks to Financial Stability

The European Central Bank, in its semi-annual financial stability report, concluded that escalating global trade tensions pose a risk to the Eurozone economy. He warned that the Eurozone faces the risk of another debt crisis if the bloc cannot boost growth, reduce public debt, and repair "policy uncertainty."

In its annual review of financial stability, the European Central Bank revealed that financial markets have seen a "recovery in volatility" since the release of its previous report in May, warning of more volatility "more likely than usual" due to overvaluations and concentration of risk.

He sounded the alarm about the possible return of "market concerns about sovereign debt sustainability." Referring to "high debt levels and high budget deficits", as well as tepid growth and uncertainties caused by "the results of the recent elections at the European and national levels, particularly in France".

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)

## ■ "المركزي الأوروبي": تصاعد التوترات التجارية يزيد المخاطر على الاستقرار المالي

خلص البنك المركزي الأوروبي، في تقريره نصف السنوي للاستقرار المالي، إلى أن تصاعد التوترات التجارية العالمية يشكل خطراً على اقتصاد منطقة اليورو. وحذر من أن منطقة اليورو تواجه خطر حدوث أزمة ديون أخرى، إذا لم تتمكن الكتلة الأوروبية من تعزيز النمو، وخفض الدين العام، وإصلاح «عدم اليقين بشأن السياسات».

وفي مراجعته السنوية للاستقرار المالي، كشف البنك المركزي الأوروبي عن أن الأسواق المالية شهدت «انتعاشاً في التقلبات»، منذ إصدار تقريره السابق في مايو (أيار) الماضي، محذراً من مزيد من التقلبات «أكثر احتمالية من المعتاد»؛ بسبب التقييمات المُبالغ فيها وتركيز المخاطر. ودق ناقوس الخطر بشأن العودة المحتملة لـ«مخاوف السوق بشأن القدرة على تحمل الديون السيادية». متطرقاً إلى «مستويات الديون المرتفعة والعجز المرتفع في الموازنة»، بالإضافة إلى النمو الفاتر والشكوك الناجمة عن «نتائج الانتخابات الأخيرة على المستويين الأوروبي والوطني، ولا سيما في فرنسا».

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصريف\)](#)

## ■ Gold Rises As Russia-Ukraine War Intensifies and Safe-Haven Demand Grows

Gold prices rose on Thursday for the fourth consecutive session, supported by increased demand for safe haven amid the intensification of the Russian-Ukrainian war at a time when investors await indicators on interest rates in the United States.

Spot gold rose 0.2% to \$2,654.50 an ounce. U.S. gold futures also rose by the same percentage to record \$2657.10 an ounce.

Among other precious metals, silver rose 0.4% to \$30.99 an ounce, platinum settled at \$960.46 an ounce, and palladium rose 0.1% to \$1,021.73.

[Source \(CNBC Arabia Website, Edited\)](#)

## ■ الذهب يرتفع مع احتدام الحرب الروسية الأوكرانية وتزايد الطلب على الملاذ الآمن

ارتفعت أسعار الذهب اليوم الخميس للجلسة الرابعة على التوالي مدعومة بزيادة الطلب على الملاذ الآمن وسط احتدام الحرب الروسية-الأوكرانية في وقت يترقب فيه المستثمرون مؤشرات عن أسعار الفائدة بالولايات المتحدة. وزادت العقود الفورية للذهب 0.2% مسجلة 2654.50 دولار للأوقية. وصعدت أيضاً العقود الأميركية الآجلة للذهب بنفس النسبة لتسجل 2657.10 دولار للأوقية.

وبالنسبة للمعادن النفيسة الأخرى، زادت الفضة 0.4% مسجلة 30.99 دولار للأوقية، واستقر البلاتين عند 960.46 دولار للأوقية، وصعد البلاتيوم 0.1% إلى 1021.73 دولار.

[المصدر \(موقع CNBC Arabia، بتصريف\)](#)



## Oil Rises Amid Supply Concerns Due to Geopolitical Tensions

Oil prices rose on Thursday amid supply concerns after escalating geopolitical tensions linked to the Russian-Ukrainian war.

Brent crude futures for January delivery rose 28 cents, or 0.4 percent, to \$73.09 a barrel. U.S. West Texas Intermediate crude futures for January delivery rose 28 cents, or 0.4%, to \$69.03 a barrel.

The U.S. Energy Information Administration revealed that U.S. crude and gasoline inventories rose, while distillate inventories fell during the week ended Nov. 15. The Energy Information Administration said crude inventories rose 545,000 barrels to 430.3 million barrels during the week, compared with analysts' expectations in a Reuter's poll for an increase of 138,000 barrels.

The OPEC+ alliance is set to postpone output increases again when it meets on Dec. 1 amid weak global crude demand.

[Source \(CNBC Arabia Website, Edited\)](#)

## النفط يرتفع وسط قلق بشأن الإمدادات جراء التوترات الجيوسياسية

ارتفعت أسعار النفط اليوم الخميس وسط مخاوف بشأن الإمدادات بعد تصاعد التوتر الجيوسياسي المرتبط بالحرب الروسية الأوكرانية. وزادت العقود الآجلة لخام برنت تسليم يناير كانون الثاني 28 سنتا أو 0.4% إلى 73.09 دولار للبرميل. وصعدت العقود الآجلة لخام غرب تكساس الوسيط الأميركي تسليم يناير 28 سنتا أو 0.4% إلى 69.03 دولار للبرميل.

وكشفت إدارة معلومات الطاقة الأمريكية عن أن مخزونات الخام والبنزين في الولايات المتحدة ارتفعت بينما انخفضت مخزونات نواتج التقطير خلال الأسبوع المنتهي في 15 نوفمبر تشرين الثاني. وأضافت إدارة معلومات الطاقة أن مخزونات الخام ارتفعت 545 ألف برميل إلى 430.3 مليون برميل خلال الأسبوع، مقارنة مع توقعات المحللين في استطلاع أجرته رويترز لزيادة قدرها 138 ألف برميل.

وبتجه تحالف أوبك+ إلى تأجيل زيادات الإنتاج مرة أخرى عندما يجتمع في الأول من ديسمبر كانون الأول وسط ضعف الطلب العالمي على الخام.

[المصدر \(موقع CNBC Arabia، بتصرف\)](#)

